
Toespraak van de minister van Defensie, E. van Middelkoop, en de minister van Buitenlandse Zaken, 

M.J.M. Verhagen, ter gelegenheid van de ISAF medaille-uitreiking op 21 mei 2010 

 

Minister Verhagen, Leden van de 
Staten-Generaal, Generaals, 
(Admiraal), dames en heren, maar 
vooral, aangetreden militairen, 
familieleden en relaties van de 
militairen: van harte welkom in het 
Gelredome.  
 
Vandaag sluiten we uw uitzending 
naar Afghanistan af. De cirkel is 
rond. Het traject van opwerken, 
uitzenden, thuiskomen en vandaag 
de laatste schakel: de 
herinneringsmedaille 
vredesoperaties. U ontvangt deze 
medaille vandaag ten overstaan van 
uw dierbaren. En niet voor niets.  

 
Het thuisfront is essentieel. Zij 
hebben het leven hier in Nederland 
draaiende gehouden.  
Vanaf deze plaats wil ik daarom als 
eerste mijn dank en vooral 



waardering uitspreken voor u. Uw 
steun verdient respect en 

waardering. Deze dank wordt 

dadelijk tastbaar in het uitreiken van 
de roosjes voor de relaties van de 
militairen en een speciale medaille 
voor de kinderen. 
 
Uitgezonden militairen, u heeft uw 
werk gedaan in moeilijke en 
gevaarlijke omstandigheden. 
Onlosmakelijk is aan uw uitzending 
verbonden het sneuvelen van twee 
Nederlandse militairen: Sergeant-
majoor Mark Leijsen en Korporaal 
Kevin van de Rijdt. Dit heeft diepe 
indruk op ons allen gemaakt. Recent 
werden we opnieuw geconfronteerd 
door het sneuvelen van twee 
collega’s, Korporaal van de 
Mariniers Jeroen Houweling en 
Marinier Marc Harders.  
Ik verzoek u te gaan staan en een 
minuut stilte in acht te nemen ter 
nagedachtenis aan hen. 



 
-Stilte- 
 
Dank u wel.  
Tijdens uw uitzending zijn er ook 
gewonden gevallen. Sommige 
verwondingen zijn zichtbaar, maar 
sommige ook onzichtbaar. We 
moeten bedenken dat een 
verwonding vaak tekent voor het 
hele leven. Enkelen van u hebben in 
de afgelopen tijd een zware strijd 
gevoerd om te herstellen. Deze strijd 
zal mogelijk nog de nodige tijd 
vergen. Ik heb veel respect voor de 
kracht en het doorzettingsvermogen 
van u en uw achterban. 
 
-Draaginsigne gewonden- 
 
 
In onze grondwet staat dat wij de 
internationale rechtsorde 
ondersteunen. Een belangrijke pijler 
onder ons optreden om daad bij 



woord te voegen en vrede en 
veiligheid te helpen borgen waar ook 
ter wereld. En we boeken hierin 
grootse resultaten. Waar ik ook de 
kans krijg, vol trots vertel ik over het 
werk van jullie, onze militairen. 
Internationaal en Nationaal. Anders 
dan wel eens wordt gezegd heeft de 
Nederlandse burger zijn vertrouwen 
in u en de missie niet verloren. Een 
derde is voorstander van de missie, 
een derde is tegenstander van de 
missie. De resterende neutrale een 
derde verdiept zich minder in de 
missie en kan daardoor geen 
onderbouwde keuze maken.  



De meest recente cijfers uit het 
steun- en draagvlakonderzoek laten 
wel een betekenisvolle stijging zien 
in de betrokkenheid bij de missie 
naar 40%. Ik hoop dat deze trend 
zich doorzet. 
 
Wat we minder in de krant lezen of 
op het journaal zien is de waardering 
voor jullie. Deze is zeker hoog te 
noemen. Uit onderzoek is gebleken 
dat deze constant meer dan 60% is. 
Dat wil nog niet zeggen dat ook 
iedereen weet wat jullie werk 
inhoudt. Dat wil wel zeggen dat 
Nederland trots is op haar militairen 
en dat ook laat blijken. En dit kan 
alleen maar groter worden als meer 
wordt getoond hoe onze militairen 
helpen. De Telegraaf is bijvoorbeeld 
gestart met een mooi videoproject: 
Dagboek van onze helden.  



Het toont concreet de bijdrage die 
jullie leveren door de ogen van de 
militair, de man of de vrouw met de 
echte verhalen.  
 
Uw werk verdient een prominente 
plaats in onze maatschappij, in alle 
opzichten. U hebt bewust gekozen 
voor de krijgsmacht en daarmee 
anderen te helpen. Dat mag, nee, dat 
moet ook alle waardering krijgen. 
 
De Afghanen zijn blij met de 
Nederlandse hulp, dat blijkt uit 
velerlei zaken. U heeft duidelijke 
resultaten geboekt. Met genoegen 
wil ik dan ook nu het woord geven 
aan de minister van Buitenlandse 
Zaken, de heer Verhagen. 
 
--- 
-Toespraak Minister van 
Buitenlandse Zaken- 
 
Dames en heren, 



  
In november vorig jaar werd er in het 
dorp Nayak in het Mirabadgebied in 
Uruzgan gebouwd aan een brug. De 
lokale bevolking had die brug hard 
nodig, want het kan in Uruzgan flink 
regenen. Dan stijgt het waterpeil en 
zijn dorpen lastig te bereiken. 
Komen goederen niet op de markt. 
Kunnen kinderen niet naar school. 
Zijn medische hulpposten niet goed 
te bereiken.  
 
Dus moest er een brug komen. En 
die kwam er. Niet dankzij de 
Nederlandse militairen en 
diplomaten in Uruzgan. Niet dankzij 
de NGO’s die hard werken aan de 
wederopbouw in het gebied. Wel 
dankzij de inspanningen van de 
Afghanen zelf. Het Afghaanse leger 
bouwde de brug, samen met de 
bevolking van Nayak.  
 



Op het eerste gezicht niets 
bijzonders. Maar u allen weet dat in 
Afghanistan zoiets niet 
vanzelfsprekend is. Nog maar vier 
jaar geleden was zo’n project 
ondenkbaar. In 2006 troffen wij in 
Uruzgan een handjevol Afghaanse 
militairen en politieagenten aan. 
Nauwelijks uitrusting, amper enige 
training en zelden betaald. Nu zijn 
we, dankzij jarenlang investeren in 
training en opleiding, een flink aantal 
stappen verder. Uiteindelijk moet 
een professioneel Afghaans 
veiligheidsapparaat zelf de veiligheid 
in de provincie in de gaten houden. 
Zover zijn we nog niet, maar we 
komen in de buurt. Afghaanse 
militairen zorgen er met 
kleinschalige projecten – zoals de 
brug van Nayak – voordat zij door de 
bevolking serieus worden genomen.  
 
Dat is een teken van grote 
vooruitgang.  



 
Dat ik vandaag het woord tot u mag 
richten, is voor mij een grote eer. Ik 
wil mijn diepe waardering uitspreken 
voor uw werk in Afghanistan. En 
mijn blijdschap dat u weer behouden 
thuis bent. Ik realiseer mij heel goed 
dat uw werk in Uruzgan vaak zwaar 
en gevaarlijk was. Dat heb ik bij mijn 
laatste bezoek met eigen ogen 
kunnen zien. Geen gemakkelijke 
situatie voor uzelf, maar misschien 
nog wel moeilijker voor vrienden en 
familie thuis. Veel van hen zijn 
vandaag hier aanwezig. Het doet mij 
goed u hier te kunnen bedanken 
voor uw steun.  
 
Herinneringen aan Uruzgan – die zijn 
er genoeg. Zomer 2009, vertek vanuit 
Nederland. Vliegbasis Eindhoven. 
Daar ga je dan, een laatste blik op je 
ouders, geliefde, kind… Getraind, 
voorbereid.  



Maar weet je wat je te wachten 
staat? Wat je zult meemaken? Wat je 
kunt bijdragen? Nauwelijks, denk ik, 
hoewel sommigen van u inmiddels 
meerdere malen in het gebied zijn 
geweest. Eenmaal thuis heb je een 
beter beeld. Indrukken. Momenten. 
Eenmaal thuis ben je ook vervuld 
met trots. Over wat je tot stand hebt 
kunnen brengen. 
 
Er zijn de bekende voorbeelden: er 
worden scholen gebouwd en 
meisjes kunnen weer naar school. 
Ondernemers kunnen terecht bij een 
bank. Persoonlijk vind ik de drukte 
op de bazaar in Tarin Kowt 
misschien nog wel de beste 
graadmeter voor de werkelijke 
vooruitgang die geboekt is. Dat is 
vooruitgang die de Afghanen zelf 
creëren. Maar wel als direct gevolg 
van uw inspanningen in de 
provincie! 
  



Voor lastige problemen vond u 
creatieve oplossingen. Ik wil de 
vrouwelijke militairen van de 
‘vrouwenpatrouille’ noemen, die 
samen met een diplomaat de 
veiligheid van de militaire post 
achter zich lieten om in gesprek te 
gaan met vrouwen in het district 
Chora. Belangrijk, want in een 
provincie als Uruzgan mogen 
vrouwen vaak alleen praten met 
andere vrouwen. Het lukte jullie 
contact te leggen met een deel van 
de bevolking dat via de gewone 
kanalen niet of nauwelijks te 
bereiken is.  
 
Mooie herinneringen, maar ook 
voorbeelden van het bijzondere en 
waardevolle werk waar jullie in 
Uruzgan aan hebben bijgedragen. 
 



Dat ik als minister van Buitenlandse 
Zaken de eer heb om hier te staan, 
heeft alles te maken met de manier 
waarop jullie de afgelopen maanden 
in Uruzgan te werk zijn gegaan. Het 
brengen van veiligheid is één aspect 
van het werk van de Nederlandse 
militairen en diplomaten in Uruzgan, 
maar het stimuleren van 
ontwikkeling en het verbeteren van 
het lokale bestuur is minstens zo 
belangrijk. Jullie weten als geen 
ander dat de drie D’s – Defence, 
Development en Diplomacy - niet zo 
gemakkelijk van elkaar te scheiden 
zijn. Veiligheid is een voorwaarde 
voor ontwikkeling, maar andersom 
zorgt ontwikkeling ook voor meer 
veiligheid. Als je genoeg te eten 
hebt, een dak boven je hoofd, en 
toegang tot medische zorg en 
onderwijs, grijp je minder snel naar 
de wapens.  
 



Vanaf augustus bouwen we stukje 
bij beetje de aanwezigheid van 
Nederlandse troepen in Uruzgan af. 
Dat betekent niet dat we niets 
achterlaten in Uruzgan. Integendeel. 
Ik noemde de scholen al, waar 
onderwijs gegeven wordt aan zo’n 
50.000 leerlingen, onder wie meer 
dan 4.500 meisjes. We laten 
professionele gezondheidszorg 
achter. Verbeterde infrastructuur, 
inclusief een vliegverbinding met de 
hoofdstad Kaboel. En zo kan ik nog 
wel even doorgaan. Daarnaast vind 
ik het belangrijk te benadrukken dat 
de NGO’s die nu in Uruzgan actief 
zijn - en dat zijn er ongeveer tien 
keer zoveel als vier jaar geleden - de 
komende tijd gewoon zullen 
doorgaan met hun werk. We zijn dus 
nog niet klaar in Uruzgan! 
 
En dan heb ik het alleen nog maar 
gehad over concrete zaken.  



Wat je niet kunt tellen of meten – 
maar wat minstens zo belangrijk is – 
is de manier waarop wij in Uruzgan 
te werk zijn gegaan, waar we 
internationaal veel waardering mee 
hebben geoogst. Door ons te richten 
op het vergroten van de veiligheid 
en daarnaast te werken aan opbouw 
en goed bestuur hebben we 
aanzienlijke resultaten geboekt. Daar 
zal de regio ook in de toekomst veel 
profijt van hebben.  
 
Ik wil de aanwezigen vandaag nog 
een laatste maal bedanken. We 
hebben in Uruzgan laten zien dat we 
als klein land een substantiële 
bijdrage kunnen leveren aan een 
multinationale militaire operatie. 
Nederlandse militairen staan bekend 
als hoog opgeleid, uitermate 
professioneel en zeer gemotiveerd. 
Daarover ontvang ik regelmatig 
complimenten van buitenlandse 
collega’s.  



En terecht – want als het gaat om 
internationale vredeshandhaving 
hebben we inmiddels veel ervaring 
opgedaan. Onze krijgsmacht is 
uitstekend op zijn taken toegerust. 
Daar ben ik ongelooflijk trots op. 
 
Jullie hebben je maandenlang 
ingezet voor het verbeteren van de 
veiligheid en levensstandaard van 
de Afghanen en op die manier voor 
de veiligheid in de wereld. Mede 
dankzij jullie inzet hebben de 
Afghanen zelf perspectief op een 
betere en meer stabiele 
leefomgeving.  
 
Jullie hebben een brug naar de 
toekomst geslagen.  
 
Als minister van Buitenlandse Zaken 
ben ik niet zo thuis in het militaire 
jargon, maar ik zou willen zeggen: 
petje af, 100 punten. Dank jullie wel! 
---



Dank u wel. Ik ga nu over tot het 
uitreiken van de 
Herinneringsmedailles voor 
Vredesoperaties.  
 
Ik verzoek de Commandant der 
Strijdkrachten om met mij de eerste 
medailles uit te reiken aan de 
commandanten en hun adjudanten. 
Daarna zullen Minister Verhagen en 
opperofficieren mij assisteren bij het 
uitreiken van de medailles aan de 
troepen.  

-0-0-0- 


